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Protokół nr XXVII/17 
z XXVII sesji Rady Miejskiej w Pakości 

odbytej w dniu 28 grudnia 2017 r.  
w godz. 13.00 – 15.10 

 
 Obradom XXVII sesji Rady Miejskiej w Pakości przewodniczył 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzy Joachimiak.  
 
 Przewodniczący obrad na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 
1990 r. o samorządzie gminnym /Dz. U. z 2017 r., poz. 1875 z późn. zm./ 
otworzył XXVII sesję Rady Miejskiej w Pakości.  
 

Przewodniczący obrad powitał: o. Kamila Paczkowskiego – Gwardiana 
Klasztoru i Kustosza Kalwarii Pakoskiej, Panią Annę Grupę – Prezesa Fundacji 
Kalwaria Pakoska, radnych, Burmistrza Pakości, pracowników Urzędu 
Miejskiego, kierowników jednostek samorządowych, sołtysów oraz 
zaproszonych gości.  
 
 
Do pkt. 2 - stwierdzenie prawomocności obrad. 
 
 Przewodniczący obrad stwierdził, że w XXVII sesji Rady Miejskiej w 
Pakości uczestniczy 11 radnych, co stanowi 73% składu rady. Quorum jest 
zachowane, Rada może obradować i podejmować uchwały. 
 
Radni spóźnieni: 

1. p. Zygmunt Groń, 
2. p. Tomasz Kujawa, 
3. p. Marcin Nieznalski. 

 
Radny nieobecny: 

1. p. Tomasz Żak. 
 
/lista obecności stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 3 - zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
 

Przewodniczący obrad przedstawił proponowany porządek obrad XXVII 
sesji Rady Miejskiej w Pakości w brzmieniu: 
 

1. Otwarcie sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 
3. Zatwierdzenie proponowanego porządku obrad. 
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4. Przyjęcie protokołu obrad XXVI sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
5. Zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie 

od 24 listopada 2017 r. do 21 grudnia 2017 r. 
6. Interpelacje i zapytania radnych, odpowiedzi na złożone interpelacje. 
7. Wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 

ustanowienia roku 2018 Rokiem Jubileuszu 390-lecia Kalwarii Pakoskiej 
w Gminie Pakość,   

- wystąpienie Zastępcy Burmistrza Pakości p. Szymona Łepskiego, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2017 r.  

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Pakość na lata 2017-2029,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie  
uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2018 r.  

- wystąpienie Burmistrza Pakości p. Wiesława Kończala, 
- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- wystąpienie Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów  

p. Marcina Nieznalskiego i przedstawienie opinii komisji o 
projekcie budżetu, 

-  dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 
2018-2031,   

- wystąpienie Skarbnika Gminy p. Anny Kruszka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych na 2018 r. na terenie gminy Pakość”, 

- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, 
Obronnych i Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 
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14. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 
2018 r. na terenie gminy Pakość”, 

- wystąpienie Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, 
Obronnych i Ochrony Zdrowia p. Elżbiety Szymborskiej, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
dopłaty dla jednej z taryfowych grup odbiorców usług,  

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
zasad udzielania dotacji celowej na dofinansowanie ochrony środowiska i 
gospodarki wodnej na terenie Gminy Pakość oraz trybu postępowania w 
sprawie udzielania dotacji i sposobu jej rozliczania, 

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości zmieniającej 
uchwałę w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 
właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Pakość, udostępnionych dla 
operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych 
obiektów,   

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

18. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
wskazania wstępnej lokalizacji nowych przystanków komunikacyjnych na 
terenie Gminy Pakość dla zaspokojenia potrzeb mieszkańców,    

- wystąpienie Sekretarza Gminy p. Joanny Zemełka, 
- dyskusja, 
- podjęcie uchwały. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w sprawie 
przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości na 2018 r., 

- wystąpienie Przewodniczącego Rady Miejskiej w Pakości  
p. Jerzego Joachimiaka, 

- dyskusja, 
- podjęcie uchwały.  

20. Zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Przedsiębiorczości i Ładu Przestrzennego za okres od stycznia 2017 r. do 
grudnia 2017 r., 

- wystąpienie Przewodniczącego Komisji p. Józefa Siembab, 
- dyskusja. 
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21. Zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju 
Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska za okres od stycznia 2017 r. 
do grudnia 2017r., 

- wystąpienie Przewodniczącej Komisji p. Barbary Białeckiej, 
- dyskusja. 

22. Zapytania i wolne wnioski. 
23. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
24. Zamknięcie sesji. 

 
Uwag do porządku obrad nie wniesiono. 
 
Przystąpiono do przegłosowania proponowanego porządku obrad.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   11 radnych 
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
   

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości przyjęła 
porządek obrad XXVII sesji. 
 
 
Do pkt. 4 - przyjęcie protokołu obrad XXVI sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

Przewodniczący obrad poinformował obecnych, że protokoły z XXVI 
sesji Rady Miejskiej w Pakości był wyłożony do wglądu w biurze rady oraz 
przedłożony Burmistrzowi Pakości.  

 
Uwag do protokołu nie wniesiono. 

 
Przewodniczący zaproponował przyjęcie protokołu XXVI sesji Rady 

Miejskiej w Pakości i przystąpienie do głosowania. 
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   11  radnych  
przeciwnych     0      " 
wstrzymało się      0      " 
 
  Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska przyjęła protokół 
XXVI sesji Rady Miejskiej w Pakości.  
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Do pkt. 5 – zapoznanie się z informacją o działalności Burmistrza Pakości  
w okresie od 24 listopada 2017 r. do 21 grudnia 2017 r. 
 

Przewodniczący obrad poinformował, że radni informację o działalności 
Burmistrza Pakości otrzymali w materiałach sesyjnych.  
 
 Uwag do informacji nie wniesiono.  
   

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się z informacją o działalności Burmistrza Pakości w okresie od 24 listopada   
2017r. do 21 grudnia 2017r. 
 
/informacja o działalności Burmistrza Pakości stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 6 – interpelacje i zapytania radnych, odpowiedzi na złożone 
interpelacje. 
 
Nie wniesiono interpelacji i zapytań. 
 
 
Do pkt. 7 – wnioski i zapytania przedstawicieli rad sołeckich. 
 
Nie wniesiono wniosków i zapytań. 
 
 
Do pkt. 8 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie ustanowienia roku 2018 Rokiem Jubileuszu 390-lecia Kalwarii 
Pakoskiej w Gminie Pakość. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany  
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Zastępcę 
Burmistrza Pakości p. Szymona Łepskiego. 
 
 Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
 Kalwaria Pakoska stanowi obok Kalwarii Wejherowskiej oraz Kalwarii 
Zebrzydowskiej unikatowy w skali kraju przykład barokowej architektury 
sakralnej i jest wyrazem bogatego dziedzictwa kulturalno – religijnego Pakości 
oraz całego regionu Kujaw i Pałuk. Kalwaria składa się z 25 kaplic pasyjnych 
(w tym kościoła Ukrzyżowania), które wraz z klasztorem franciszkanów pw. 
Św. Bonawentury stanowią 26 stacji Drogi Krzyżowej. Od pierwszej połowy 
XVII wieku opiekę nad Kalwarią sprawuje Zakon Braci Mniejszych 
Franciszkanów. Kalwaria Pakoska była świadkiem wielu istotnych wydarzeń w 
historii Polski, m.in. najazdu szwedzkiego, kiedy to w 1654 r. sprofanowano 
kaplice kalwaryjskie oraz zniszczono, znajdujące się w nich obrazy, czy też 
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konfederacji barskiej, podczas której w pobliżu jednej z kaplic miała miejsce w 
1769 r. bitwa z wojskami rosyjskimi. Nadmienić również należy, iż to właśnie 
dla Kalwarii Pakoskiej sprowadzono w II połowie XVII wieku relikwie drzewa 
Krzyża Świętego, które współcześnie stanowią największą cząstkę relikwii 
Krzyża Świętego w Polsce. Obecnie każdego roku w wielkanocnych obchodach 
kalwaryjskich uczestniczy tysiące pątników z całej Polski. Kalwaria Pakoska 
przeszła w latach 2009 - 2012 gruntowną renowację w związku z realizacją 
projektu pt.: Utworzenie parku kulturowego „Kalwaria Pakoska” jako elementu 
promocji dziedzictwa Kujaw  i Pałuk”, współfinansowanego ze środków Unii 
Europejskiej. 
 Pomysłodawcą utworzenia Kalwarii Pakoskiej był miejscowy proboszcz 
ks. Wojciech Kęsicki, który w 1628 r. wyznaczył ścieżki odwzorowujące szlaki 
Jerozolimskie, a drewnianymi krzyżami oznaczył miejsca poszczególnych stacji. 
Budowę Kalwarii poparła władająca Pakością rodzina Działyńskich, która 
oddała pod zabudowę kaplicami kalwaryjskimi własne ziemie na terenie miasta i 
okolicy.  

W związku z przypadającym w 2018 r. jubileuszem 390 – lecia powstania 
Kalwarii Pakoskiej, w uznaniu jej historyczno - religijnego znaczenia dla 
Pakości i jej mieszkańców, ustanawia się rok 2018 Rokiem Jubileuszu 390 - 
lecia Kalwarii Pakoskiej w Gminie Pakość. Zaproszenie do objęcia honorowego 
patronatu uroczystych obchodów przyjął Ksiądz Arcybiskup Wojciech Polak, 
Prymas Polski. Prośbę o objęcie honorowym patronatem tych uroczystości 
wystosowano również do Marszałka Województwa Kujawsko – Pomorskiego, 
Piotra Całbeckiego. 
  

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu o. Kamila 
Paczkowskiego – Kustosza Kalwarii Pakoskiej. 
 

Szanowni Państwo, Kalwaria jak słyszeliśmy jest wpisana w historię 
naszego miasta, naszego regionu. Myślę że podjęcie takiej uchwały Rady 
Miejskiej w Pakości jest ze wszech miar wskazane, potrzebne, a także nobilituje 
nas mieszkańców tego miasta. Z drugiej strony zaprasza nas wszystkich do 
odnowienia naszej świadomości historycznej, docenienia tego skarbu i tej perły, 
którą posiadamy. Wśród uroczystości zaplanowanych na ten cały rok, są 
uroczystości nie tylko o charakterze religijnym, bo oczywiście odpusty i 
wszystkie tradycyjne będą się odbywać. Jest także zaplanowane na miesiąc 
czerwiec sympozjum naukowe i właściwie jest to pierwsze sympozjum naukowe 
dotyczące tylko i wyłącznie Kalwarii Pakoskiej. Dla świata nauki też to będzie 
dla jednych odkrycie, dla niektórych pogłębienie tematu, który już znają. To jest 
kwestia konkursów organizowanych dla dzieci, młodzieży, ale też dla dorosłych, 
zaplanowanego przez Fundację Kalwaria Pakoska, konkursu fotograficznego. 
Myślę, że szereg imprez, o których na pewno wszyscy mieszkańcy Pakości 
dowiedzą się z rozdawanych w czasie wizyty kolędowej, którą już dzisiaj 
rozpoczynamy, ulotek, tak że znajdą dla siebie coś z czego będzie można 
skorzystać. Ja ze strony naszej wspólnoty zakonnej, która opiekuje się od 
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samego początku Kalwarią Pakoską wraz z ks. Kęsickim, zaraz trzy lata po 
założeniu Kalwarii rozpoczęliśmy współpracę i do tej pory ona trwa. Chciałbym 
bardzo serdecznie podziękować tym wszystkim, którzy angażują się w jej 
promowanie, w jej utrzymanie, w staranie o jej piękno. Dziękuję bardzo.             
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   11 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie ustanowienia roku 2018 Rokiem Jubileuszu 390-lecia 
Kalwarii Pakoskiej w Gminie Pakość. 

 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 9 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 
2017r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Podjęcie przedmiotowej uchwały wynika z konieczności wprowadzenia 

zmian w planie dochodów budżetowych: w dziale 010 Rolnictwo i łowiectwo 
zwiększenie na kwotę 137,00 zł, w związku z wyższym niż zakładano 
wykonaniem planu z tytułu dzierżawy obwodów łowieckich; w dziale 700 
Gospodarka mieszkaniowa zwiększenie na kwotę 5 521,00 zł, w związku z 
wykonaniem ponad plan dochodów z tytułu zwrotu zapłaconego przez gminę 
odszkodowania za niedostarczenie lokalu, zmniejszenie na kwotę 15 262,00 zł w 
związku z wprowadzeniem prawidłowej klasyfikacji budżetowej dla wpływów z 
tytułu kosztów egzekucyjnych oraz nie uzyskaniem dochodów z tytułu 
rozliczenia za ogrzewanie w budynku wspólnoty; w dziale 750 Administracja 
publiczna zwiększenie na kwotę 250,00 zł, w związku wykonaniem ponad plan 
zwrotu opłaty z ubiegłego roku, dochodu płatnika z tytułu terminowych 
rozliczeń z urzędem skarbowym i należnych gminie 5% opłaty stanowiącej 
dochód gminy, zmniejszenie o kwotę 6 301,85 zł w związku z niższym 
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wykonaniem planu; w dziale 756 Dochody od osób prawnych, od osób 
fizycznych i od innych jednostek nieposiadających osobowości prawnej oraz 
wydatki związane z ich poborem zwiększenie na kwotę 7 819,00 zł w związku z 
wykonaniem ponad plan dochodu z tytułu podatku od działalności od osób 
fizycznych opłacanego w formie karty podatkowej, podatku rolnego, leśnego, 
opłaty skarbowej, kosztów upomnień, zmniejszenie na kwotę 8 050,00 zł w 
związku z wprowadzeniem prawidłowej klasyfikacji budżetowej dla wpływów z 
tytułu kosztów egzekucyjnych; w dziale 852 Pomoc społeczna zwiększenie na 
kwotę 5 271,00 zł w związku z wykonaniem ponad plan dochodu z tytułu 
zwrotów świadczeń zasiłków, wpłat za specjalistyczne usługi opiekuńcze oraz 
za pobyt w domu pomocy społecznej, zmniejszenie na kwotę 500,00 zł, w 
związku z nieuzyskaniem dochodów z tytułu odsetek; w dziale 855 Rodzina 
zwiększenie na kwotę 5 285,00 zł w związku z wykonaniem ponad plan 
dochodu z tytułu zwrotów świadczeń wychowawczych i stanowiących w części 
dochody gminy z tytułu zwrotów funduszu alimentacyjnego i karty dużej 
rodziny; w dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 
zwiększenie na kwotę 9 585,00 zł, w związku z wykonaniem ponad plan 
dochodu z tytułu kosztów egzekucyjnych oraz otrzymaniem dotacji z 
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na zadanie pn. „Demontaż, 
transport i unieszkodliwianie wyrobów zawierających azbest z terenu Gminy 
Pakość”, zmniejszenie na kwotę 94 386,00 zł w związku z niższym wykonaniem 
niż zakładano wpływów z opłat i kar za korzystanie ze środowiska. 
Wprowadzono zmiany w planie wydatków budżetowych: w dziale 720 
Informatyka przeniesienie na kwotę 133,50 zł w związku z w związku 
rozliczeniem projektu Infostrada Pomorza i Kujaw; w dziale 750 Administracja 
publiczna przeniesienie na kwotę 3 433,15 zł oraz w ramach działu na kwotę 
648,00 zł w związku z przeliczeniem odpisu na ZFŚS i bieżącym 
funkcjonowaniem Centrum Usług Wspólnych; w dziale 801 Oświata i 
wychowanie przeniesienie w ramach działu na kwotę 28 512,00 zł w związku z 
przeliczeniem wynagrodzeń i pochodnych od wynagrodzeń nauczycieli i 
pracowników obsługi; w dziale 852 Pomoc społeczna przeniesienie na kwotę 
171,00 zł, w związku z koniecznością przekazania do Wojewody Kujawsko-
Pomorskiego zwrotów zasiłków; w dziale 855 Rodzina przeniesienie na kwotę 
150,00 zł w związku z koniecznością przekazania do Wojewody Kujawsko-
Pomorskiego zwrotów świadczeń wychowawczych; w dziale 900 Gospodarka 
komunalna i ochrona środowiska zmniejszenie na kwotę 94 315,08 zł i 
przeniesienie na kwotę 3 754,15 zł w związku z niższym niż zakładano kosztem 
realizacji zadania „Wymiana sieci wodociągowej w ciągu drogi wojewódzkiej 
nr 255 relacji Pakość-Strzelno”; w planie przychodów dokonano zmniejszenia o 
kwotę 3 683,23 zł, zmiana ta wynika ze zmiany źródeł finansowania zadania 
„Budowa, przebudowa, remont sieci kanalizacji sanitarnej w ciągu DW 255 
Pakość-Strzelno oraz budowa sieci kanalizacji sanitarnej i deszczowej wraz z 
przebudową sieci kanalizacji sanitarnej”. Zmniejszono wartość pożyczki i 
zastąpiono finansowaniem z dochodów gminy. Powyższe spowodowało 
zmniejszenie deficytu o kwotę 3 683,23 zł, który zostanie sfinansowany 
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przychodami z tytułu zaciągniętych kredytów w wysokości 836 933,00 zł, 
pożyczek w wysokości 656 316,77 zł i wolnych środków w kwocie  
1 274 880,87 zł. Po wprowadzeniu zmian dochody budżetu gminy na rok 2017 
będą wynosiły 39 586 136,59 zł, wydatki budżetu gminy stanowić będą kwotę 
42 354 267,23 zł, wynik budżetu stanowi deficyt w kwocie 2 768 130,64 zł. 
Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały. 

  
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   11 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 
2017 r. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 10 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2017-2029.   
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  

 Konsekwentnie zmiany wprowadzone w uchwale budżetowej w zakresie 
planu dochodów i wydatków powinny być uwzględnione w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej Gminy Pakość na lata 2017-2029. Zatem wprowadzono 
zmianę w planie dochodów, wydatków oraz zmniejszono plan przychodów o 
kwotę 3 686,23 zł.  Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.    
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   11 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2017-2029.   
   
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 11 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2018 r.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Burmistrza 
Pakości p. Wiesława Kończala. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  

 Budżet stanowi podstawę gospodarki finansowej gminy. Jest narzędziem 
umożliwiającym kierowanie działaniami gminy, rocznym planem dochodów i 
wydatków oraz jej przychodów i rozchodów. Przygotowany został w oparciu o 
ustawę o finansach publicznych oraz o obowiązujące przepisy. Wzięto pod 
uwagę wnioski zgłoszone przez mieszkańców miasta i gminy Pakość, radnych 
Rady Miejskiej oraz jednostki podległe. Przy konstrukcji budżetu kierowano się 
koniecznością zaspokajania zbiorowych potrzeb mieszkańców oraz 
koniecznością realizacji ustawowo określonych zadań własnych i zleconych 
gminy.    
 Szanowni Państwo, mam przyjemność na dzisiejszej sesji, w jednym z 
ostatnich dni roku 2017 zaproponować Wysokiej Radzie projekt budżetu gminy 
Pakość na rok 2018. Powiem szczerze, że dość to karkołomne zadanie, nie tyle 
może, że rodził się w dużych bólach, co ten czas od 15 listopada do czasu kiedy 
odbywały się komisje Rady Miejskiej, to był czas dość intensywnych opinii, 
które docierały do nas na temat zaproponowanego projektu budżetu. Generalnie 
wszyscy są niezadowoleni Szanowni Państwo! Dostaliśmy opinię pisemną od 
Rady Rodziców, Rady Pedagogicznej i dyrekcji Szkoły Podstawowej im. 
Ewarysta Estkowskiego, ale również i szkoła im. Powstańców Wielkopolskich 
ma swoje uwagi, nie mówiąc o Zespole Placówek Oświatowych w Kościelcu. 
Na pewno niezadowolony jest Ośrodek Pomocy Społecznej.  Opinię mamy 
również od Pani dyrektor Ośrodka Kultury i Turystyki, też przydałoby się trochę 
więcej na naszą kulturę. Wiem na pewno, że sołtysi naszej gminy chcieliby mieć 
większe budżety do dyspozycji, przynajmniej jeśli chodzi o fundusze sołeckie, 
nie mówiąc już o innych zadaniach, które są oczekiwane przez mieszkańców 
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poszczególnych sołectw. Ale nie jest przecież tajemnicą. Państwo domyślacie 
się, że tu w Ratuszu pracownicy urzędu, odpowiedzialni za poszczególne 
dziedziny działalności burmistrza, działalności gminy też by chcieli mieć do 
dyspozycji nieco więcej środków. Na drogi, na mieszkalnictwo, na wiele innych 
dziedzin. Mało tego, powiem Państwu, że zarówno Pani Skarbnik, która 
przygotowywała, zestawiała ten projekt budżetu i ja również, też mamy swoje 
ambicje, i chyba największą, najbardziej szeroką  wiedzę na temat oczekiwań 
radnych Rady Miejskiej, szefów jednostek, mieszkańców Pakości i sołtysów 
również. Ale ten projekt budżetu ma również wiele zalet. Przede wszystkim, 
taka podstawowa, to jest nasz projekt budżetu, to są nasze możliwości, naszej 
gminy, wypracowane w oparciu o mocne, pewne, przewidywane dochody. Jest 
to projekt budżetu, który generalnie jest  porównywalny z wysokością budżetu 
roku 2017. Dochody na rok 2018 oszacowaliśmy w wysokości 38 245 527,00 zł, 
natomiast wydatki to kwota 41 455 029,22 zł. Wydatki majątkowe inwestycyjne 
tj. 7 270 000,00 zł. Tutaj wymieniając kolejne pozytywy tego projektu, to jest 
kwota wydatków, zamierzeń inwestycyjnych przekraczająca 7 mln zł.  
Generalnie liczymy na to, że zakres rzeczowy zadań realizowanych w 
przyszłym roku w Pakości będzie większy, bo przecież ten projekt budżetu nie 
przewiduje chociażby inwestycji Sejmiku Wojewódzkiego, na które liczymy, że 
zostaną w przyszłym roku zrealizowane. Generalnie, gdyby scharakteryzować 
ten projekt, który Państwo otrzymaliście, to jest projekt, który utrzymuje poziom 
usług, oferowany przez  gminę swoim mieszkańcom. Mam tu na myśli koszty 
utrzymania i funkcjonowania na odpowiednio wysokim poziomie, tym który 
sobie wypracowaliśmy przez ostatnie lata, poziomie usług skierowanych do 
mieszkańców, ale również jest to projekt, w którym musimy zabezpieczyć 
środki niezbędne do kontynuacji zadań już rozpoczętych w tym roku. Wiadomo, 
że chodzi tutaj o tą główną inwestycję przebudowy centrum Pakości, centrum aż 
po wylot w kierunku Jankowa, czyli przebudowa drogi 255 Pakość – Strzelno.  
Ale przecież zaplanowaliśmy już kilka lat wcześniej bardzo ważne i oczekiwane 
zadania, takie jak budowa przedszkola. Z trzech obowiązkowych umów mamy 
podpisane dwie i czekamy na podpisanie ostatniej i już przystępujemy do 
ogłaszania przetargów. Należy wymienić również dwie ścieżki rowerowo-piesze 
w kierunku Aleksandrowa i w kierunku Wielowsi. To są zadania bardzo 
oczekiwane, których finansowanie musimy zabezpieczyć w tymże projekcie 
budżetu. Gdybym chciał scharakteryzować dokument, który Państwo 
otrzymaliście, czy też projekt tego dokumentu, jest to budżet optymalny, jeśli 
chodzi o możliwości i realizowane zadania w naszej gminie. Wracając do 
planowanych inwestycji, tutaj wymienić by należało większość tych, które 
zostały ujęte w załączniku nr 4 do projektu uchwały. Chciałbym zwrócić uwagę  
na środki, które zostały zabezpieczone na rozbudowę sieci wodociągowej, m.in.  
kontynuacja zadania w drodze 255, przebudowa oświetlenia w gminie Pakość, 
środki, które zabezpieczyliśmy na realizację budżetu obywatelskiego. Tutaj 
wymieniliśmy trzy główne zadania: budowa placu zabaw dla dzieci nad 
Jeziorem Pakoskim, budowa placu zabaw dla dzieci przy ul. Mogileńskiej  
w Pakości i zagospodarowanie terenu rekreacyjnego w centrum wsi Kościelec. 
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W dalszym ciągu, tak jak w latach ubiegłych, będziemy również realizować tzw. 
fundusz sołecki. Tutaj wymienię tylko niektóre z zadań, które zostały 
zaplanowane: doposażenie placu rekreacyjnego i placu zabaw w sołectwie 
Dziarnowo, doposażenie placu zabaw i boiska sportowego w sołectwie 
Rycerzewko, doposażenie placu zabaw w sołectwie Gorzany-Giebnia-Węgierce. 
I zadanie, które również jest kontynuowane, odnosi się do terenu miasta, czyli 
zagospodarowanie terenu przy ul. Fabrycznej w Pakości. Przeanalizujemy 
pokrótce dochody według zestawienia, które przygotowałem, tj. dochody 
budżetowe naszej gminy za ostatnie 10 lat, czyli za lata 2007-2017 z 
perspektywą roku 2018. Jak daje się zauważyć dochody budżetu naszej gminy 
wzrastały przez ostatnie 10 lat i to w znacznym stopniu, ponieważ w 2007 r. ten 
budżet zamykał się kwotą 18 303 000,00 zł, w 2014 już mieliśmy 31 mln, w 
2017 - 39 586 000,00 i perspektywa przyszłego roku jeśli chodzi o dochody tj. 
kwota 38 245 000,00 zł. Największy wpływ na ten wzrost, który prezentuje 
tabela ma wzrost dochodów własnych. W 2007 r. dochody własne, które w 
większości stanowił udział w podatku od osób fizycznych wynosiły  
10 355 000,00 zł. W tym roku mijającym 2017 tj. kwota 18 405 000,00 zł. W 
przyszłym roku zakładamy, że będzie to 19 607 000,00 zł. To co absorbuje 
naszą działalność jako gminy, to są wydatki. Również prezentuje to tabela w  
wymiarze 10 ostatnich lat 2007 – 2017 z perspektywą roku 2018. Największa 
część naszych wydatków to są wydatki na oświatę i wychowanie –  
14 148 000,00 zł, druga w kolejności tj. pomoc społeczna i rodzina, czyli 
realizacja programu 500 plus – 12 120 000,00 zł, trzecia administracja 
publiczna, koszty Rady Miejskiej, roboty publiczne – 5 189 000,00 zł w roku 
2018. Jak Państwo widzicie w 2007 roku była to jeszcze kwota 2 481 000,00 zł. 
Drogi, ponieważ jest to nasza „pięta achillesowa”, zresztą pewnie jak i każdej 
gminy w Polsce w 2007 r. to była kwota 654 000,00 zł, w 2014 – 3 955 000,00  
zł przeznaczaliśmy na transport i łączność, a w tym na utrzymanie dróg. W roku 
2017 - 2 112 000,00 zł. a w przyszłym roku zakładamy, że będzie to kwota  
3 173 000,00 zł. Jak już mówiłem ta pierwsza pozycja, to są wydatki na oświatę 
i edukacyjną opiekę wychowawczą, tj. kwota w przyszłym roku 14 875 000,00 
zł, ale tutaj musimy mieć świadomość, że ponad 3 200 000,00 zł to jest kwota, 
którą planujemy wydatkować na budowę przedszkola. W roku 2017, kwota 
przeznaczona na wydatki oświatowe i edukacyjną opiekę wychowawczą, to była 
kwota 11 899 000,00 zł. Procent wydatków bieżących w stosunku do ogólnych 
wydatków naszego budżetu jest mniej więcej ok. 33 % wydatków. Utrzymujemy 
tutaj poziom tegoroczny i to jest dobra wiadomość, bo jak wiadomo 
oczekiwania są większe, aczkolwiek to jest i tak bardzo dużo, bo 1/3 naszych 
wydatków budżetowych.  

Szanowni Państwo, myślę, że to są główne założenia i główne informacje, 
które zostały zawarte w zaproponowanym projekcie budżetu. Należałoby 
jeszcze dodać, że budżet to jest podstawowy dokument, który stanowi podstawę 
działalności finansowej gminy. Jest to zestawienie wydatków z dochodami. 
Został tenże dokument opracowany w oparciu o ustawę o finansach 
publicznych. A czym się kierowaliśmy? Tak jak co roku, najpierw są zbierane 
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wszystkie propozycje ze strony różnego rodzaju podmiotów. My to staramy się 
zestawić w sensowny sposób. Myślę, że ten projekt, który przedłożyliśmy, który 
przedstawiliśmy i który rekomenduje Państwu do przyjęcia, jest projektem, 
który pozwoli nam zrealizować do końca to co zostało rozpoczęte, ale również i 
z perspektywą dalszych zadań, bo to nie jest tak, że świat się kończy na roku 
2018. Przed naszą gminą kolejne kadencje i już w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej na lata 2019-2022 należałoby się dość poważnie zastanowić nad 
realizacją takich zadań jak: budowa budynku wielorodzinnego, być może uda 
się to zrobić w ramach programu „Mieszkanie Plus”. Aczkolwiek te wszystkie 
spotkania, w których uczestniczę na temat założeń tegoż programu optymizmem 
mnie osobiście nie napawają. Miejmy nadzieję, że w miarę upływu czasu, kiedy 
ten program zacznie funkcjonować i powstawać będą w Polsce pierwsze 
mieszkania, te kryteria, te zasady będą też bardziej przejrzyste. Na pewno to co 
przed nami, to zagospodarowanie terenów nadbrzeżnych Noteci od ulicy Żabiej 
do Łazienkowej. Przede wszystkim mam na myśli przebudowę ulicy Żabiej, bo 
to praktycznie jest centrum naszego miasta i to w najbliższej przyszłości przed 
nami. Zagospodarowanie terenu osiedla ul. Działyńskich oraz ulic przyległych, 
począwszy od budowy kanalizacji sanitarnej i deszczowej, rozbudowy 
oświetlenia. Jak wiadomo zakończyć to wszystko trzeba, tak jak się to robi w 
praktyce, branżą drogową. Budowa centrum rekreacyjnego, taka nazwa robocza 
póki co, tzw. bazy morsów na plaży w Jankowie, w ramach środków 
pozyskanych z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Aranżacja 
pomieszczeń po Przedszkolu Miejskim przy ul. Św. Jana w Pakości pod 
potrzeby Domu Dziennego Pobytu dla seniorów wraz z zagospodarowaniem 
skweru rekreacyjnego. Zagospodarowanie terenu wokół przedszkola w Pakości 
wraz z budową parkingu, przebudową dróg dojazdowych i w ogóle 
zagospodarowanie terenu wokół Szkoły Podstawowej im. Powstańców 
Wielkopolskich. Chyba nas czeka w najbliższych latach budowa żłobka, może 
nie będzie to jakiś duży obiekt na wzór tego planowanego przedszkola, ale jest 
taka potrzeba. Rusza też program rządowy „Maluch Plus”, są już takie działania 
podejmowane i mam nadzieję, że tak jak w przypadku „Mieszkania Plus”, 
uzyskamy w przeciągu kilku najbliższych miesięcy odpowiedzi na konkretne 
pytania i wątpliwości w tym zakresie. Kolejna sprawa, którą można by połączyć 
z planowanymi obchodami 390-lecia Kalwarii Pakoskiej, chociaż raczej w 
przyszłym roku do konkretnej realizacji nie dojdzie, i z działalnością Centrum 
Informacji Turystycznej tj. budowa stałej sceny wraz z siedziskami przy 
Centrum Informacji Turystycznej przy ul. Barcińskiej w Pakości. Od wielu lat 
mówi się o budowie boiska wielofunkcyjnego przy Zespole Placówek 
Oświatowych w Kościelcu. Widzimy tutaj pewne możliwości finansowe 
również w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, za pośrednictwem 
Lokalnej Grupy Działania Czarnoziem na Soli. I tutaj kolejne zadanie drogowe: 
budowa ścieżki rowerowo – pieszej, ale już w kierunki Mielna, a może bardziej 
w kierunku Janikowa. To są zadania też bardzo oczekiwane przez mieszkańców. 
Budowa kanalizacji w ul. Kwiatowej i ulicach przyległych. Przebudowa drogi 
gminnej Kościelec – Węgierce, a już bardzo mocno interpelują mieszkańcy tzw. 
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drogi w kierunku Mimowoli w Kościelcu. Ale są kolejne zadania, bo i Giebnia 
się odzywa coraz bardziej intensywnie, zwłaszcza przy pogodzie, którą w tej 
chwili mamy. No i chyba ostatnie zadanie, o którym warto by było powiedzieć, 
to jest budowa Centrum Powiadamiania Ratownictwa, czyli przebudowa naszej 
remizy. Realizacja tych zadań aczkolwiek rządowych, z zakresu zarządzania 
kryzysowego, to jest duża konieczność na najbliższe lata. A jest to związane, 
przynajmniej ja to tak  postrzegam, z coraz większą intensywnością 
niekorzystnych zjawisk atmosferycznych, z którymi mamy do czynienia, 
zwłaszcza w okresie letnim. Są to zjawiska nieprzewidywalne i myślę, że warto 
byłoby zainwestować, jeśli chodzi o zabezpieczenie naszych mieszkańców. 
 Szanowni Państwo, reasumując, proszę Wysoką Radę o przyjęcie  
projektu budżetu naszej gminy na rok 2018, mając nadzieję, że spełni ten  
budżet Państwa ambicje, chociaż po części, jednocześnie pozwalając na to, że 
wejdziemy w rok 2018 z większym optymizmem. Dziękuję bardzo. 
                                               

Przewodniczący obrad poprosił o zabranie głosu Skarbnika Gminy  
p. Annę Kruszka. 
  
 Szanowni Państwo, chciałabym przedstawić opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 4 grudnia br. o przedłożonym projekcie 
budżetu Gminy Pakość na 2018 r., przyjętą uchwałą Nr 16/P/2017. „Skład 
Orzekający Nr 3 Regionalnej Izby Obrachunkowej w osobach: Przewodniczący 
– Andrzej Tatkowski, Członkowie – Lidia Dudek, Włodzimierz Górzyński, 
uchwalił co następuje: zaopiniować pozytywnie projekt uchwały budżetowej  
Gminy Pakość na 2018 r. Uzasadnienie uchwały. Burmistrz Pakości spełniając 
wymogi określone art. 238 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o 
finansach publicznych, przekazał w dniu 15 listopada 2017 r. do Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy projekt uchwały budżetowej gminy na 
2018r. Przy ocenie przedłożonego projektu budżetu przeanalizowano również 
projekt uchwały w sprawie wieloletniej prognozy finansowej gminy, 
uwzględniając w szczególności wymóg spełnienia normy, o której mowa w art. 
243 ustawy. Projekt uchwały budżetowej na 2018 r. zawiera obligatoryjne 
elementy określone w art. 212 ust. 1 ustawy tj.: łączną kwotę planowanych 
dochodów budżetu w wysokości 38 245 523,89 zł, z wyodrębnieniem dochodów 
bieżących w wysokości 35 188 048,00 zł, dochodów majątkowych w wysokości 
3 057 475,89 zł; łączną kwotę planowanych wydatków budżetu w wysokości  
41 455 029,22 zł z wyodrębnieniem wydatków bieżących w wysokości  
34 184 210,91 zł, wydatków majątkowych w wysokości 7 270 818,31 zł; łączną 
kwotę planowanych przychodów i rozchodów budżetu; wynik finansowy ze 
wskazaniem źródeł pokrycia planowanego deficytu; limity zobowiązań z tytułu 
zaciągniętych kredytów i pożyczek oraz emitowanych papierów wartościowych. 
Plan dochodów i wydatków opracowano w pełnej szczegółowości klasyfikacji 
budżetowej z zachowaniem obowiązującej klasyfikacji budżetowej. Burmistrz 
Pakości zaproponował przyjęcie na 2018 r. budżetu z deficytem w kwocie  
3 209 505,33 zł, który sfinansowany będzie przychodami pochodzącymi z 
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kredytów w kwocie 2 909 505,33 zł oraz pożyczek w kwocie 300 000,00 zł. 
Wskazane w projekcie przychody w łącznej kwocie 3 975 713,77 zł zapewniają 
sfinansowanie planowanego deficytu i planowanych rozchodów budżetu. 
Przedłożony projekt spełnia wymóg wynikający z art. 242 ust. 1 ustawy, który 
stanowi, że organ stanowiący jednostki samorządu terytorialnego nie może 
uchwalić budżetu, w którym planowane wydatki bieżące są wyższe niż 
planowane dochody bieżące powiększone o nadwyżkę budżetową z lat 
ubiegłych i wolne środki, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy. Gmina 
zaplanowała na 2018 r. dochody i wydatki na realizację programów, projektów i 
zadań finansowanych z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 
ustawy w kwocie 2 437 475,89 zł. Zaplanowana rezerwa ogólna i rezerwa 
celowa mieszczą się w ustawowo określonej relacji do planowanych wydatków 
budżetu. Rezerwę celową w kwocie 95 000,00 zł przeznacza się na realizację 
zadań z zakresu zarządzania kryzysowego. Zestawienie planowanych kwot 
dotacji udzielanych z budżetu gminy sporządzono zgodnie z wymogami art. 215 
ustawy tj. w podziale na dotacje dla jednostek sektora finansów publicznych i 
dla jednostek spoza sektora, z wyodrębnieniem dotacji przedmiotowych, 
podmiotowych i celowych, co zaprezentowano w załączniku Nr 9 do projektu. 
W projekcie uchwały zaplanowano dochody z tytułu wydawania zezwoleń na 
sprzedaż napojów alkoholowych w kwocie 180 000,00 zł, które w całości 
przeznacza się na realizację zadań określonych w gminnym programie 
profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 
narkomanii, co przedstawiono w załączniku Nr 8 projektu. Zaplanowano 
również wpływy gminy związane z gromadzeniem środków z opłat i kar za 
korzystanie ze środowiska w kwocie 400 000,00 zł, które przeznaczono na 
sfinansowanie zadań gminy w zakresie ochrony środowiska i gospodarki 
wodnej, co zaprezentowano w załączniku Nr 10 do projektu uchwały. W 
projekcie budżetu uwzględniono dochody i wydatki związane z 
gospodarowaniem odpadami komunalnymi w kwocie 952 000,00 zł, co 
przedstawiono w załączniku Nr 11 do projektu budżetu. Projekt budżetu 
zabezpiecza wydatki w kwocie 227 150,44 zł na realizację przedsięwzięć przez 
poszczególne sołectwa gminy, w ramach funduszu sołeckiego. Skład Orzekający 
przypomina, iż zgodnie z ustawą z dnia 21 lutego 2014 r. o funduszu sołeckim, 
wskazane przez sołectwa przedsięwzięcia muszą być zadaniami własnymi 
gminy służącymi poprawie warunków życia jej mieszkańców oraz muszą być 
zgodne ze strategią rozwoju gminy. Wydatki funduszu sołeckiego sporządzono 
w załączniku Nr 5 do projektu w pełnej szczegółowości klasyfikacji budżetowej. 
W projekcie uchwały budżetowej określono upoważnienia dla burmistrza 
wynikające z art. 212 ust. 2 pkt 1 ustawy do zaciągania pożyczek i kredytów 
oraz emitowania papierów wartościowych na pokrycie występującego w ciągu 
roku przejściowego deficytu, finansowanie planowanego deficytu oraz spłatę 
wcześniej zaciągniętych zobowiązań. Na mocy art. 212 ust. 2 pkt 2 w związku z 
art. 258 ust. 1 pkt 1 ustawy w projekcie zawarto upoważnienie dla burmistrza do 
dokonywania zmian w budżecie w zakresie wydatków bieżących na uposażenia 
i wynagrodzenia ze stosunku pracy oraz wydatków majątkowych. Sposób 
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ogłoszenia uchwały budżetowej i jej wejścia w życie przedstawiony w § 16 
projektu uchwały jest zgodny z obowiązującymi przepisami o ile uchwała 
zostanie podjęta do dnia 31 grudnia 2017 r. Zdaniem Składu Orzekającego 
przedłożony projekt budżetu gminy Pakość spełnia wymogi formalne i 
merytoryczne. Projekt uchwały budżetowej zawiera obligatoryjne elementy 
określone w ustawie o finansach publicznych. Biorąc pod uwagę powyższe 
ustalenia, orzeczono jak w sentencji”. Dziękuję bardzo.   
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącego Komisji 
Budżetu i Finansów p. Marcina Nieznalskiego i przedstawienie opinii komisji o 
projekcie budżetu. 
 

Panie Przewodniczący, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Szanowni 
Państwo.  

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Pakości w obecności 
Burmistrza Pakości i Skarbnika Gminy na posiedzeniu w dniu 12 grudnia 2017r. 
zapoznała się z projektem budżetu gminy Pakość na rok 2018 oraz Wieloletnią 
Prognozą Finansową Gminy Pakość na lata 2018-2031. Podczas posiedzenia 
omówiono szczegółowo planowane dochody i wydatki. Prognozowane dochody 
wynoszą 38 245 523,89 zł, w tym: dochody bieżące w kwocie 35 188 048,00 zł, 
dochody majątkowe w kwocie 3 057 475,89 zł. Planowane wydatki wynoszą  
41 455 029,22 zł, w tym: wydatki bieżące w wysokości 34 184 210,91 zł, 
wydatki majątkowe w wysokości 7 270 818,31 zł. Wynik budżetu stanowi 
deficyt w kwocie 3 209 505,33 zł, który planuje się  sfinansować przychodami z 
tytułu zaciągniętych kredytów w wysokości 2 909 505,33 zł  i pożyczek w 
wysokości 300 000,00 zł. W projekcie uchwały budżetowej zawarto 
upoważnienia dla Burmistrza Pakości: do zaciągania kredytów i pożyczek do 
wysokości określonych limitów zobowiązań; do dokonywania zmian w planie 
wydatków bieżących i planie wydatków majątkowych; do przekazywania 
uprawnień jednostkom organizacyjnym oraz lokowania wolnych środków 
budżetowych na rachunkach w innych bankach niż bank prowadzący obsługę 
budżetu Gminy. W związku z podjętą przez Radę Miejską uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na utworzenie funduszu sołeckiego, w projekcie budżetu 
zabezpieczono środki na realizację przedsięwzięć przez poszczególne jednostki 
pomocnicze. W uchwale budżetowej zaplanowano dochody z tytułu wydawania 
zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych w kwocie 180 000,00 zł, które w 
całości przeznacza się na realizację zadań określonych w gminnych programach 
profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania 
narkomanii. W projekcie budżetu uwzględniono dochody i wydatki związane z 
gospodarowaniem odpadami komunalnymi oraz zaplanowano wpływy związane 
z gromadzeniem środków z opłat i kar za korzystanie ze środowiska, które 
przeznaczono na sfinansowanie zadań w zakresie ochrony środowiska i 
gospodarki wodnej. Komisja Budżetu i Finansów nie wniosła uwag do 
załącznika nr 4 – zadania inwestycyjne, projektu uchwały budżetowej na 2018 r. 
Biorąc powyższe pod uwagę Komisja Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w 
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Pakości opiniuje pozytywnie projekt budżetu Gminy Pakość na 2018 r. wraz z 
Wieloletnią Prognozą Finansową Gminy Pakość na lata 2018-2031. 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Pakość na 2018 r.  
   
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Na obrady sesji przybyli spóźnieni radni: p. Zygmunt Groń, p. Tomasz Kujawa, 
p. Marcin Nieznalski. W sesji uczestniczy 14 radnych, co stanowi 93% składu 
rady. 
 
 
Do pkt. 12 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości  
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na 
lata 2018-2031.   
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Skarbnika 
Gminy p. Annę Kruszka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  

 Bardzo dziękuję za przyjęcie projektu uchwały budżetowej na rok 2018. 
W związku z tym konieczne jest również podjęcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Pakość na lata 2018 do roku 2031, która w roku 2018 
pokrywa się z przyjętymi w uchwale budżetowej danymi, natomiast konieczne 
jest przyjęcie prognozy do roku 2031, w związku z tym, ze planujemy zaciągać 
kredyty i pożyczki. Na podstawie tego dokumentu Regionalna Izba 
Obrachunkowa i nie tylko, również inne instytucje finansowe będą oceniały 
zdolność kredytową gminy Pakość, zatem podjęcie tego dokumentu jest dla nas 
bardzo istotne. Chciałabym Państwu przedstawić opinię Regionalnej Izby 
Obrachunkowej o przedłożonym projekcie uchwały o wieloletniej prognozie 
finansowej Gminy Pakość na lata 2018-2031. „Uchwała Nr 16/WPF/2017 
Składu Orzekającego Nr 3 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z 
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dnia 4 grudnia 2017 r. Skład Orzekający w składzie: przewodniczący – Andrzej 
Tatkowski, członkowie – Lidia Dudek, Włodzimierz Górzyński uchwalił co 
następuje: zaopiniować pozytywnie z uwagami projekt uchwały w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 2018-2031. Burmistrz 
Gminy Pakość spełniając wymogi określone art. 230 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia  
27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych, przekazał w dniu 15 listopada 
2017r. do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy projekt uchwały w 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy obejmującej lata 2018-2031. 
Skład Orzekający stwierdził, że projekt uchwały spełnia wymogi konstrukcyjne 
wynikające z przepisów ustawy o finansach publicznych oraz rozporządzenia 
Ministra Finansów z dnia 10 stycznia 2013 r. w sprawie wieloletniej prognozy 
finansowej jednostek samorządu terytorialnego. W projekcie uchwały oraz 
załączniku dotyczącym prognozy zawarto obligatoryjne elementy określone art. 
226 ustawy oraz rozporządzeniem. Po przeanalizowaniu przedstawionych w 
projekcie uchwały w sprawie WPF danych Skład Orzekający stwierdza, co 
następuje. Burmistrz Gminy Pakość zaproponował sporządzenie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy na lata 2018-2031. Dołączone do projektu 
objaśnienia przyjętych wartości w sposób czytelny i przejrzysty odnoszą się do 
metodologii opracowania danych oraz przyczyn prognozowanej sytuacji 
finansowej Gminy Pakość. Skład Orzekający przypomina, że zgodnie z art. 226 
ust. 2a ustawy objaśnienia są integralną częścią WPF i winny być dołączone do 
każdej uchwały w sprawie WPF, również uchwały zmieniającej prognozę. 
Wykazana w projekcie wieloletniej prognozy finansowej gminy relacja 
zrównoważenia wydatków bieżących, o której mowa w art. 242 ustawy jest 
zachowana w całym okresie objętym prognozą. Podczas analizy WPF Skład 
Orzekający zwrócił szczególną uwagę na prognozowane dochody i wydatki z 
budżetu Unii Europejskiej oraz dochody ze sprzedaży majątku. W projekcie 
WPF zaplanowano wyłącznie w 2018 r. dochody i wydatki na programy, 
projekty i zadania finansowane środkami określonymi w art. 5 ust. 1 pkt 2 
ustawy na poziomie 2 437 475,89 zł”. Są to dochody, które wynikają z 
podpisanych umów przez gminę Pakość, dlatego w dalszym okresie nie zostały 
wpisane środki z Unii Europejskiej, ponieważ dopiero będziemy 
przygotowywali projekty, będziemy próbowali pozyskać środki na finansowanie 
naszych zadań inwestycyjnych. „Dochody ze sprzedaży majątku zaplanowano w 
latach 2018-2021. W objaśnieniach przyjętych wartości zamieszczono 
szczegółową informację o wysokości prognozowanych dochodów ze sprzedaży 
mienia, poprzez podanie tytułów mienia przeznaczonego do sprzedaży. 
Dochody ze sprzedaży mienia są jednym z elementów składowych do 
wyliczenia relacji, o której stanowi art. 243 ustawy, tak więc dana jednostka 
samorządu terytorialnego jest bezwzględnie zobowiązana do zamieszczenia w 
objaśnieniach przyjętych wartości szczegółowej informacji opisowej o wielkości 
prognozowanych dochodów z tego tytułu. Zgodnie z przepisem art. 226 ust. 1 
pkt 6 ustawy w WPF przedstawiono kwotę długu gminy Pakość na koniec 
każdego roku objętego prognozą oraz sposób sfinansowania jego spłaty. 
Prognozę kwoty długu sporządzono zgodnie z obowiązującymi przepisami 
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dotyczącymi klasyfikacji tytułów dłużnych. Prognozowana kwota długu na 
koniec 2018 r. wyniesie 11 102 262,42 zł. Spłata zobowiązań zaliczanych do 
tytułów dłużnych w 2018 r. w kwocie 766 208,44 zł pokryta zostanie 
przychodami z kredytów. Ustawa o finansach publicznych w art. 243 
wprowadziła od 2014 r. dla jednostek samorządu terytorialnego nowy wskaźnik 
limitu obsługi zadłużenia. Konstrukcja normy zakłada, że w danym roku  
budżetowym relacja wydatków związanych z obsługą zadłużenia i udzielonymi 
poręczeniami i gwarancjami a dochodami nie może być wyższa od relacji 
pomiędzy różnicą dochodów bieżących powiększonych o dochody ze sprzedaży 
majątku i wydatkami bieżącymi a dochodami, obliczanej dla trzech lat 
poprzedzających dany rok budżetowy, jako średnia arytmetyczna z tych lat. Z 
WPF gminy Pakość wynika, że omawiana relacja zostanie zachowana w całym 
okresie objętym prognozą. Tym niemniej Skład Orzekający zauważa, że w 
prognozie spłat zobowiązań zaliczanych do tytułów dłużnych dla 2021 roku 
różnica pomiędzy planowanym a dopuszczalnym wskaźnikiem spłat wynosi 
zaledwie 0,59%. Powyższe należy mieć na uwadze przy uchwalaniu zmian 
wieloletniej prognozy finansowej, celem zachowania dla tego roku normy, o 
której stanowi art. 243 ustawy. Niezachowanie w przedstawionym projekcie 
prognozy na lata 2018-2031 wskaźnika spłat zobowiązań w 2021 r. skutkować 
będzie wdrożeniem procedur, o których stanowi art. 240a ustawy o finansach 
publicznych. Ponadto Skład Orzekający wskazuje, iż wydatki majątkowe 
zaplanowane w prognozie na lata 2018-2031 w kolumnie 2.2 WPF winny być 
równe sumie kolumn 11.4-11.6 WPF. Zależność ta została zachowana w 
prognozie dla 2018 r., natomiast w latach kolejnych prognozy nie wypełniono 
danych o wydatkach majątkowych w kolumnach 11.4-11.6 prognozy”. 
Szanowni Państwo w materiałach sesyjnych, które Państwo otrzymaliście już te 
zmiany zostały wprowadzone, zatem w kolumnach 11.4, 11.5 i 11.6 zostały 
uzupełnione brakujące dane. „Do projektu uchwały w sprawie WPF dołączono 
wykaz wieloletnich przedsięwzięć, które gmina zamierza realizować w latach 
2018-2022. Skład Orzekający stwierdził, że wykaz ten spełnia wymogi formalne 
określone przepisami art. 226 ust. 3 ustawy. W projekcie wieloletniej prognozy 
finansowej gminy zamieszczono również fakultatywne upoważnienia dla organu 
wykonawczego do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją 
przedsięwzięć oraz z tytułu umów, których realizacja w roku budżetowym i w 
latach następnych jest niezbędna dla zapewnienia ciągłości działania jednostki, a 
których płatności wykraczają poza rok budżetowy. Ponadto zaproponowano 
wprowadzenie upoważnienia dla Burmistrza do przekazania kierownikom 
jednostek organizacyjnych gminy uprawnień wynikających z art. 228 ust. 2 
ustawy. Stosownie do przepisu art. 229 ustawy wartości przyjęte w projekcie 
WPF i budżecie są zgodne w zakresie wyniku budżetu i związanych z nim kwot 
przychodów i rozchodów oraz długu jednostki. Z zapisów uchwały wynika, że 
wejdzie ona w życie z dniem 1 stycznia 2018r. Sposób wejścia w życie uchwały 
w sprawie wieloletniej prognozy finansowej przedstawiony w § 6 części 
normatywnej uchwały jest zgodny z obowiązującymi przepisami, o ile zostanie 
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ona podjęta do dnia 31 grudnia 2017 r. Biorąc pod uwagę powyższe ustalenia 
orzeczono jak w sentencji.”  
 Szanowni Państwo chciałabym przedstawić teraz treść uchwały. W § 1 
uchwala się co następuje. Uchwalić Wieloletnią Prognozę Finansową Gminy 
Pakość na lata 2018-2031 wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na 
lata 2018-2031 zgodnie z załącznikiem Nr 1 do niniejszej uchwały. § 2 Określić 
wykaz przedsięwzięć realizowanych w latach 2018-2022 zgodnie z 
załącznikiem Nr 2 do niniejszej uchwały. § 3 ust. 1. Upoważnić Burmistrza 
Pakości do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją przedsięwzięć 
określonych w załączniku Nr 2 do niniejszej uchwały. Ust. 2. Upoważnić 
Burmistrza Pakości do zaciągania zobowiązań z tytułu umów, których realizacja 
w roku budżetowym i w latach następnych jest niezbędna do zapewnienia 
ciągłości działania jednostki i z których wynikające płatności wykraczają poza 
rok budżetowy. Ust. 3. Upoważnić Burmistrza Pakości do przekazania 
uprawnień w zakresie zaciągania zobowiązań określonych w ust. 1 i 2, 
kierownikom jednostek organizacyjnych realizujących przedsięwzięcia ujęte w 
załączniku Nr 2 do niniejszej uchwały. § 4. Wykonanie uchwały powierza się 
Burmistrzowi Pakości. § 5. Traci moc uchwała Nr XVIII/202/2016 Rady 
Miejskiej w Pakości z dnia 29 grudnia 2016 r. w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Pakość na lata 2017-2029 z 
późniejszymi zmianami. Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2018 r. 
Bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.                  
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Pakość na lata 2018-2031.   
   
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Przewodniczący obrad ogłosił 15 minut przerwy. 
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Do pkt. 13 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych na 2018 r. na terenie gminy Pakość”. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu 
Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i Ochrony Zdrowia  
p. Elżbietę Szymborską. 
 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo.  
 Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w 
trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi prowadzenie działań związanych z 
profilaktyką i rozwiązywaniem problemów alkoholowych należy do zadań 
własnych gminy. Realizacja tych zadań prowadzona jest w postaci Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
uchwalanego corocznie przez radę gminy. Realizatorem programu jest Urząd 
Miejski w Pakości, natomiast współrealizatorami są m.in. Gminna Komisja 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Ośrodek Pomocy Społecznej, 
Zespół Interdyscyplinarny, Ośrodek Kultury i Turystyki, Biblioteka, Szkoły 
Podstawowe, Komisariat Policji, Sąd Rejonowy w Inowrocławiu, Państwowa 
Agencja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, świetlica 
socjoterapeutyczna i świetlice opiekuńczo-profilaktyczne oraz inne organizacje 
realizujące swoje statutowe działania na rzecz rozwiązywania problemów 
alkoholowych. W ramach Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych na 2018 r. zaplanowano do realizacji m.in. 
następujące działania: kontynuacja działalności Punktu Konsultacyjnego ds. 
Uzależnień, w ramach którego realizowana jest terapeutyczna i psychologiczna 
pomoc dla osób uzależnionych i ich rodzin, zakup i kolportaż materiałów 
edukacyjnych, współfinansowanie programów wychodzenia z uzależnień, 
dofinansowanie telefony „niebieska linia”, współpraca z Odwykowo-
Psychiatrycznym Ośrodkiem Leczniczym w Inowrocławiu, pomoc rodzinom z 
problemem alkoholowym, kierowanie osób uzależnionych od alkoholu na 
leczenie, prowadzenie grup wsparcia, prowadzenie świetlicy 
socjoterapeutycznej przy Szkole Podstawowej im. Powstańców Wielkopolskich 
w Pakości, prowadzenie świetlic opiekuńczo-profilaktycznych w Radłowie i 
Kościelcu, prowadzenie zajęć pozalekcyjnych, współpraca z mediami, udział 
członków gminnej komisji w imprezach środowiskowych, a także kontrole 
punktów sprzedaży w zakresie przestrzegania przepisów, udział członków 
komisji w Zespole Interdyscyplinarnym. W programie określono także zasady i 
warunki lokalizacji ogródków piwnych. Na zadania ujęte w programie 
zabezpieczono w budżecie na 2018 r. środki w wysokości 171 000,00 zł. 
Szczegółowe zadania są określone w programie, który stanowi załącznik do 
uchwały, o której przyjęcie bardzo proszę.          
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
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Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2018 r. na terenie gminy 
Pakość”. 

 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 14 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii 
na 2018 r. na terenie gminy Pakość”. 
  

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu 
Kierownika Referatu Spraw Obywatelskich, Obronnych i Ochrony Zdrowia  
p. Elżbietę Szymborską. 
 

Szanowni Państwo. 
Chciałabym na wstępie zgłosić autopoprawkę. W uzasadnienie do 

uchwały wdarł się błąd pisarski, jest 28 grudnia 2018 r., a powinien być 2017 r. 
Realizacja zadań w zakresie przeciwdziałania narkomanii prowadzona jest w 
postaci Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii uchwalanego przez 
radę gminy. Realizatorem tego programu jest także Urząd Miejski w Pakości, a 
partnerami m.in. Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
Ośrodek Pomocy Społecznej, placówki oświatowe, Policja, Ośrodek Kultury i 
Turystyki oraz organizacje pozarządowe. W programie zaplanowano m.in. 
następujące działania: upowszechnianie informacji o działalności Punktu 
Konsultacyjnego oraz innych placówkach i programach dla osób uzależnionych 
i osób współuzależnionych, udział w kampaniach edukacyjno-informacyjnych 
na temat narkotyków i narkomanii, prowadzenie działalności informacyjnej i 
poradnictwa w zakresie profilaktyki narkotykowej, podnoszenie kwalifikacji 
zawodowej osób zaangażowanych w działalność tej profilaktyki narkotykowej, 
upowszechnianie i wdrażanie w placówkach oświatowych programów 
profilaktyki uniwersalnej oraz programów wczesnej interwencji, wdrażanie 
programów rozwijających kompetencje wychowawcze rodziców i nauczycieli, 
wspieranie działalności profilaktyczno-wychowawczej świetlicy 
socjoterapeutycznej i w świetlicach opiekuńczo-profilaktycznych. W uchwale 
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budżetowej na 2018 rok na realizację zadań określonych w tym programie 
zaplanowano kwotę 9 000,00 zł. Bardzo proszę i przyjęcie projektu uchwały.                 
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie zatwierdzenia „Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2018 r. na terenie gminy Pakość”. 

 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 15 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie dopłaty dla jednej z taryfowych grup odbiorców usług.  
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 

 Przedmiotem projektu uchwały, jak co roku jest dopłata do jednej z 
taryfowych grup odbiorców usług. Jest to grupa taryfowa C, są to odbiorcy z 
miejscowości Giebnia, którzy zakupują wodę od Przedsiębiorstwa Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej w Janikowie. W tym roku proponujemy dopłatę w 
wysokości 1,13 zł za m3 wody. Powiem tylko, że wydatki w budżecie 
tegorocznym na te dopłaty wyniosły 2 073,14 zł, w roku 2016 była to kwota  
2 722,84 zł, natomiast w 2015 – 2 433,19 zł. Jak widzimy tendencja jest 
spadkowa i dopłaty też są niższe. W tym roku wynosiły 1,16 zł do m3, natomiast 
na przyszły rok planujemy, tak jak wspomniałam, 1,13 zł. Bardzo proszę o 
przyjęcie projektu uchwały.       
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
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GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie dopłaty dla jednej z taryfowych grup odbiorców usług.  
 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 16 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie zasad udzielania dotacji celowej na dofinansowanie ochrony 
środowiska i gospodarki wodnej na terenie Gminy Pakość oraz trybu 
postępowania w sprawie udzielania dotacji i sposobu jej rozliczania. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 

 Możliwość dofinansowania podmiotów z zakresu ochrony środowiska i 
gospodarki wodnej wynika z ustawy o finansach publicznych, a także z ustawy 
Prawo ochrony środowiska. Podmioty, które mogą uzyskać dofinansowanie 
wskazane zostały w art. 403 ust. 4 ustawy – Prawo ochrony środowiska i są to w 
szczególności: podmioty niezaliczane do sektora finansów publicznych, a więc: 
osoby fizyczne, wspólnoty mieszkaniowe, osoby prawne i przedsiębiorcy a 
także jednostki sektora finansów publicznych będące gminnymi lub 
powiatowymi osobami prawnymi. Chciałabym dodać, że tej gamy osób i 
podmiotów nie możemy rozszerzać, gdyż jest ściśle wskazana w ustawie Prawo 
ochrony środowiska. W przypadku gdy dotacja dotycząca nieruchomości, 
związana jest z prowadzeniem działalności gospodarczej stanowi pomoc de 
minimis lub pomoc de minimis w rolnictwie lub rybołówstwie, o której mowa w 
ustawie o postępowaniu w sprawach dotyczących pomocy publicznej. Jej 
udzielenie następuje z uwzględnieniem warunków dopuszczalności tej pomocy 
określonych w przepisach prawa Unii Europejskiej. Dofinansowanie odbywa się 
w formie dotacji w części poniesionych na terenie Gminy Pakość kosztów 
inwestycji związanych z realizacją zadań, które są określonych w art. 403 ust. 2 
ustawy - Prawo ochrony środowiska. Dotacja może być przyznana podmiotom, 
które zamierzają zrealizować inwestycję w roku, w którym wypłata dotacji 
miałaby nastąpić. Podmioty wymienione w § 1 mogą uzyskać dotację celową 
wyłącznie na dofinansowanie kosztów: budowy przydomowych oczyszczalni 
ścieków na terenie gminy Pakość poniesionych przez podmioty wytwarzające 
ścieki bytowo – gospodarcze, pochodzące z gospodarstwa domowego; budowy 
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zbiorników bezodpływowych (szamb) na terenie gminy Pakość poniesionych 
przez podmioty wytwarzające ścieki bytowo – gospodarcze, pochodzące z 
gospodarstwa domowego; utylizacji i transportu wyrobów zawierających azbest 
pochodzących z terenu Gminy Pakość; zakupu nowego ekologicznego źródła 
ciepła, wykonania proekologicznego systemu ogrzewania (gazowego, 
olejowego, elektrycznego, ekogroszek, biomasę) na terenie gminy Pakość; 
zakupu instalacji wykorzystujących odnawialne źródła energii do wytwarzania 
energii elektrycznej do podgrzewania wody użytkowej i/lub wspomagania 
centralnego ogrzewania (kolektory słoneczne, panele fotowoltaiczne, pompy 
ciepła) wyłącznie na potrzeby gospodarstwa domowego; budowy lub 
pogłębiania studni wierconej (głębinowej) na potrzeby gospodarstwa 
domowego; budowy przydomowej przepompowni ścieków na potrzeby 
gospodarstwa domowego. Nie podlegają dofinansowaniu: koszty konserwacji 
urządzeń; zadania, których realizacja nie gwarantuje uzyskania trwałego efektu 
ekologicznego; wykup terenów, wypłata odszkodowań oraz ubezpieczeń, nadzór 
inwestorski i zastępstwo inwestycyjne; pokrycie kosztów ponoszonych z tytułu 
opłat i kar za korzystanie ze środowiska; demontaż wyrobów zawierających 
azbest; demontaż starego źródła ciepła; zakup i montaż grzejników; pokrycie 
kosztów związanych z montażem nowego źródła ciepła, w tym kosztów 
związanych z kupnem materiałów lub robót budowlanych; pokrycie kosztów 
związanych z zakupem urządzeń grzewczych niestanowiących trwałego 
wyposażenia nieruchomości; pokrycie wydatków przeznaczonych na ten sam cel 
finansowanych z innych bezzwrotnych źródeł. Wysokość dofinansowania, które 
udzielane jest jednorazowo wynosi do 50 % wartości każdego z zadań, 
określonych w § 4, podlegającego dofinansowaniu, jednak nie więcej niż 
3.000,00 zł na gospodarstwo domowe. Dofinansowanie udzielane jest 
właścicielom, współwłaścicielom, użytkownikom wieczystym nieruchomości, 
którzy: wybudowali przydomową oczyszczalnię ścieków przy zachowaniu 
poniższych warunków: nieruchomość leży poza terenem objętym planami 
budowy kanalizacji ujętymi w Wieloletniej Prognozie Finansowej; 
nieruchomość leży poza terenem objętym planem aglomeracji, określonym 
uchwałą Nr IX/166/15 Sejmiku Województwa Kujawsko-Pomorskiego z dnia 
22 czerwca 2015 r. w sprawie wyznaczenia aglomeracji Barcin, brak jest 
możliwości podłączenia nieruchomości do kanalizacji sanitarnej lub podłączenie 
to jest technicznie bądź ekonomicznie nieuzasadnione; budowa i eksploatacja 
przydomowej oczyszczalni ścieków spełnia wymogi zawarte w rozporządzeniu 
Ministra Środowiska z dnia 18 listopada 2014 r. w sprawie warunków, jakie 
należy spełnić przy wprowadzaniu ścieków do wód lub ziemi oraz w sprawie 
substancji szczególnie szkodliwych dla środowiska wodnego. Dotacja może być 
udzielana właścicielom, współużytkownikom wieczystym, użytkownikom 
wieczystym, którzy wybudowali zbiornik bezodpływowy przy zachowaniu 
poniższych warunków: brak było możliwości podłączenia do istniejącej 
kanalizacji sanitarnej lub podłączenie to jest technicznie bądź ekonomicznie 
nieuzasadnione; zbiornik bezodpływowy spełnia wymogi zawarte w 
rozporządzeniu Ministra Infrastruktury w sprawie warunków technicznych, 
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jakim powinny odpowiadać budynki i ich usytuowanie; usunęli wyroby 
zawierające azbest i poddali je utylizacji po spełnieniu następujących 
warunków: miejsce wykorzystywania wyrobów zawierających azbest zostało 
ujęte w gminnej  ewidencji tych wyrobów; złożyli informację o wyrobach 
zawierających azbest, których wykorzystywanie zostało zakończone zgodnie z 
rozporządzeniem Ministra Gospodarki w sprawie wymagań w zakresie 
wykorzystywania wyrobów zawierających azbest oraz wykorzystywania i 
oczyszczania instalacji lub urządzeń, w których były lub są wykorzystywane 
wyroby zawierające azbest, uzyskali oświadczenie przedsiębiorcy usuwającego 
wyroby zawierające azbest o prawidłowości wykonania prac oraz o 
oczyszczeniu terenu z pyłu azbestowego, z zachowaniem właściwych przepisów 
technicznych i sanitarnych, uzyskali kartę przekazania odpadu. Zakupili nowe 
ekologiczne źródło ciepła, wykonali proekologiczny system ogrzewania 
(gazowe, olejowe, elektryczne, ekogroszek, biomasę) po spełnieniu 
następujących warunków: po wymianie starego kotła grzewczego na nowe 
ekologiczne źródło ciepła (kocioł gazowy, olejowy, elektryczny, kocioł 
retortowy opalany węglem o granulacji do 25 mm i o małej zawartości 
związków toksycznych (m.in. siarki, dwutlenku węgla) tzw. ekogroszek oraz 
biomasę (zamontowane na stałe w budynku); wymiana starego systemu 
grzewczego opartego na spalaniu węgla na urządzenia ekologiczne (gazowe, 
olejowe, elektryczne, ekogroszek, biomasę) musi dotyczyć nieruchomości, na 
której znajduje się urządzenie niespełniające norm związanych z emisją 
zanieczyszczeń do atmosfery tj. kocioł węglowy – i tutaj wymagane będzie  
oświadczenie właściciela, w przypadku kotłów retortowych na tzw. ekogroszek i 
biomasę, na które wnioskodawca otrzyma dotację celową muszą być 
wyprodukowane zgodnie z normą PN EN 303-5:2012, posiadać klasę 5 lub 
wyższą i być przebadane przez jednostkę akredytowaną. Aby zostały spełnione 
wymagania w zakresie standardów emisji zanieczyszczeń do atmosfery.  
Dotowany zobowiązany będzie do zakupu urządzenia grzewczego spełniającego 
następujące warunki: posiadania najwyższej klasy w zakresie sprawności 
cieplnej urządzenia, posiadania certyfikatu potwierdzającego uzyskanie 
wymaganych  parametrów urządzenia grzewczego zgodnie z ww. normą. 
Certyfikat powinien zawierać  następujące informacje: rodzaj i typ kotła, paliwo, 
które będzie wykorzystywane do ogrzewania nieruchomości, charakterystyka 
energetyczno-emisyjna kotła, nazwę organu, który wydał ocenę energetyczno-
emisyjną, klasa kotła zgodna z normą, data wystawienia świadectwa badania, 
podpis osób uprawnionych do wystawienia certyfikatu oraz badania zgodności z 
normą. Po wykonaniu proekologicznego ogrzewania (gazowego, olejowego, 
elektrycznego, ekogroszek, biomasę) w nowowybudowanym budynku. Mogą 
ubiegać się o dotację podmioty, które zakupiły instalację wykorzystującą 
odnawialne źródła energii po spełnieniu następujących warunków: zakupiły 
panele fotowoltaiczne do wytwarzania energii elektrycznej na potrzeby 
gospodarstwa domowego, kolektory słoneczne lub pompę ciepła do 
podgrzewania wody użytkowej i/lub wspomagania centralnego ogrzewania, w 
przypadku zakupu pomp ciepła - brak jest innego źródła ogrzewania 
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nieruchomości, a w przypadku  posiadania pieców opalanych paliwem stałym 
ich likwidacja; wybudowały lub pogłębiły studnię wierconą (głębinową) po 
spełnieniu następujących warunków: brak funkcjonowania na nieruchomości 
studni zapewniającej wystarczającą ilość wody do podstawowych potrzeb 
bytowo-gospodarczych, brak technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia nieruchomości do sieci wodociągowej, długość koniecznego do 
wykonania przyłącza wodociągowego z budynku do pobliskiej sieci 
wodociągowej będzie przekraczała 200 m i tutaj będziemy wymagać dokumentu 
wystawionego przez przedsiębiorstwo wodno-kanalizacyjne, na podstawie 
którego zostanie potwierdzona informacja czy długość przyłącza będzie o 
długości większej niż 200 metrów. Wybudowali przydomową przepompownię 
ścieków, w przypadku braku technicznych możliwości podłączenia 
nieruchomości w sposób grawitacyjny do sieci kanalizacyjnej, i tutaj też 
zbędziemy wymagać dokumentu wystawionego przez przedsiębiorstwo wodno-
kanalizacyjne w przypadku gdy nie będzie możliwości podłączenia 
nieruchomości w sposób grawitacyjny do sieci kanalizacyjnej. Jeżeli 
nieruchomość znajduje się we współwłasności, wniosek powinien być złożony 
wspólnie przez współwłaścicieli nieruchomości, w przypadku gdy wniosek 
zostanie złożony przez jednego współwłaściciela, wymagana jest zgoda 
pozostałych współwłaścicieli na realizację zadania oraz wyrażenie przez nich 
zgody na wypłacenie dofinansowania wnioskodawcy ponoszącemu koszty 
budowy. Wniosek o przyznanie dotacji celowej powinien zawierać następujące 
informacje: oznaczenie podmiotu ubiegającego się o dotację celową; określenie 
zadania będącego przedmiotem dotacji celowej, i tutaj będziemy wymagać: 
nazwę i szczegółowy zakres rzeczowy inwestycji, termin jej realizacji, miejsce 
realizacji inwestycji, planowane koszty realizacji inwestycji, wysokość 
oczekiwanej dotacji celowej z budżetu gminy. W przypadku dotacji na część 
inwestycji, podział na zadania cząstkowe z wyszczególnieniem zadań 
dofinansowanych z budżetu gminy. Informację o wysokości środków 
finansowych uzyskanych na realizację inwestycji z innych źródeł oraz 
uzasadnienie dotyczące znaczenia inwestycji dla realizowanych przez Gminę 
Pakość celów publicznych oraz celowości i efektywności wykorzystania 
środków publicznych. Wzór wniosku stanowi załącznik do uchwały.  
Przedsiębiorca, który ubiega się o udzielenie dotacji, która stanowi pomoc de 
minimis lub pomoc de minimis w rolnictwie lub rybołówstwie, zobowiązany 
jest do przedstawienia wraz z wnioskiem o przyznanie dotacji wszystkich 
zaświadczeń lub oświadczeń oraz informacji określonych w art. 37 ust. 1 ustawy 
o postępowaniu w sprawach dotyczących pomocy publicznej oraz w 
rozporządzeniu Rady Ministrów z dnia 29 marca 2010 r. w sprawie zakresu 
informacji przedstawianych przez podmiot ubiegający się o pomoc de minimis  
oraz w rozporządzeniu Rady Ministrów z dnia 11 czerwca 2010 r. w sprawie 
informacji składanych przez podmioty ubiegające się o pomoc de minimis w 
rolnictwie lub rybołówstwie, także zaświadczenia i oświadczenia o pomocy de 
minimis w rolnictwie lub rybołówstwie, jakie uzyskał w roku podatkowym, w 
którym ubiega się o pomoc oraz w dwóch poprzednich latach podatkowych. Do 
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wniosku należy załączyć załączniki wyszczególnione we wniosku. W przypadku 
doręczenia kserokopii dokumentów należy przedłożyć oryginały do wglądu. W 
przypadku braków będzie wnioskodawca wzywany o uzupełnienie wniosku z  
pouczeniem o terminie siedmiodniowym, że nieusunięcie tych braków 
spowoduje pozostawienie wniosku bez rozpatrzenia. Wnioski o udzielenie 
dofinansowania rozpatrywane będą na bieżąco, według  kolejności złożenia.  
Wnioski można składać w terminie do 31 października każdego roku. Wnioski 
złożone po tym terminie, zostaną zwrócone wnioskodawcy bez rozpatrzenia.  
Wniosek o przyznanie dofinansowania rozpatruje Burmistrz Pakości biorąc pod 
uwagę następujące kryteria: spełnienie warunków formalnych wniosku, 
znaczenie inwestycji dla realizowanych przez Gminę Pakość celów publicznych; 
kwotę oczekiwanej dotacji; celowość i efektywność wykorzystania środków 
publicznych. Decyzję o przyznaniu dofinansowania podejmuje Burmistrz 
Pakości po zasięgnięciu opinii Skarbnika Gminy, po wcześniejszej weryfikacji 
wniosku przez pracownika merytorycznego, uwzględniając w szczególności: 
zgodność zadania z regulaminem dofinansowania; kompletność załączników,  
wysokość środków budżetu gminy przeznaczonych na realizację zadania; oraz 
kolejność złożenia wniosków. Udzielenie dotacji celowej następuje na 
podstawie umowy.  Dotacja przekazana będzie po zrealizowaniu inwestycji.  
Udzielenie dotacji jest jednorazowe. Realizacja zadania powinna nastąpić po 
podpisaniu umowy dotacji z Burmistrzem Pakości oraz wnioskodawcą, po 
uzyskaniu stosownych zezwoleń. Wnioskodawca, któremu przyznano dotację 
zobowiązany jest przystąpić do realizacji zadania w czasie umożliwiającym jego 
prawidłowe i terminowe zakończenie oraz rozliczenie. Podmiot dotowany 
zobowiązany jest do prowadzenia dokumentacji zgodnie z obowiązującymi 
przepisami i zawartą umową, w sposób umożliwiający przeprowadzenie przez 
dotującego kontroli wykorzystania dotacji pod względem rzeczowym i 
finansowym, w przeciągu 5 lat od dnia otrzymania dotacji. Kontrolę sprawuje 
Burmistrz Pakości  lub podmioty przez niego upoważnione. Osoby i podmioty 
upoważnione do kontroli są uprawnione do kontrolowania sposobu 
wykorzystania dotacji, w szczególności poprzez: żądanie złożenia wyjaśnień, 
dokumentów i sprawozdań, sprawdzenia sposobu wykonania inwestycji.  
Dotowany, który nie poniósł wydatków na realizację zadania zgodnie z umową, 
nie zakończył zadania w terminie zobowiązany będzie do jej zwrotu w danym 
roku budżetowym. W celu zapewnienia jawności postępowania o udzieleniu 
dotacji celowej i jej rozliczeniu corocznie zamieszczona będzie w Biuletynie 
Informacji Publicznej informacja zbiorcza o rozliczonych dotacjach celowych w 
danym roku, a także informacja o możliwości ubiegania się o przyznanie dotacji 
na realizację inwestycji określonych w § 1 uchwały. Uchwałę stosuje się do 
umów dotacyjnych, które zostaną zawarte po dniu 01 stycznia 2018 r. Z dniem 
31 grudnia 2017 r. traci moc uchwała Nr III/29/2015 Rady Miejskiej w Pakości 
z dnia 12 lutego 2015 r. w sprawie zasad udzielania dotacji na dofinansowanie 
ochrony środowiska i gospodarki wodnej oraz trybu postępowania w sprawie 
udzielania dotacji i sposobu jej rozliczania. W celu umożliwienia uzyskania 
dotacji mieszkańcom naszej gminy bardzo proszę o przyjęcie projektu uchwały.  
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Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   13 radnych 
przeciwnych     1     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie zasad udzielania dotacji celowej na dofinansowanie ochrony 
środowiska i gospodarki wodnej na terenie Gminy Pakość oraz trybu 
postępowania w sprawie udzielania dotacji i sposobu jej rozliczania. 

 
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 17 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości 
zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, 
których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Pakość, 
udostępnionych dla operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad 
korzystania z tych obiektów. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
W związku z wnioskiem mieszkańców miejscowości Wegierce 

dotyczącym utrudnień w zakresie korzystania z istniejących przystanków 
komunikacyjnych, zasadnym jest wprowadzenie zmiany w uchwale Nr 
VII/49/2011 Rady Miejskiej w Pakości z dnia 16 czerwca 2011 r. w sprawie 
określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 
zarządzającym jest Gmina Pakość, udostępnionych dla operatorów i 
przewoźników oraz warunków i zasad korzystania z tych obiektów. Zmiana 
dotyczy dopisania w całym wykazie przystanków, które nie ulegają zmianie, 
przy drodze gminnej Węgierce Centrum 150450C, przystanku nr 3 po prawej 
stronie w kilometrażu drogi 0+470. Na mapce widzicie Państwo wskazanie 
lokalizacji tego przystanku. Przystanek tworzy się w celu ułatwienia dojazdu  
dzieci do szkół. W związku z powyższym wymagana jest zmiana istniejącej 
uchwały. O wyrażenie zgody bardzo proszę Wysoką Radę.      

 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
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Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę zmieniającą uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Pakość, 
udostępnionych dla operatorów i przewoźników oraz warunków i zasad 
korzystania z tych obiektów. 

  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 18 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości  
w sprawie wskazania wstępnej lokalizacji nowych przystanków 
komunikacyjnych na terenie Gminy Pakość dla zaspokojenia potrzeb 
mieszkańców. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że projekt uchwały był omawiany 
podczas posiedzeń komisji problemowych. Poprosił o zabranie głosu Sekretarza 
Gminy p. Joannę Zemełka. 

 

Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Szanowni Państwo. 
Projekt uchwały dotyczy wyrażenia zgody na wstępną lokalizację nowych 

przystanków komunikacyjnych. Ze względu na to, iż wnioskowane przystanki 
będą mieściły się przy drodze powiatowej 2547C Pakość-Giebnia, w 
miejscowości Giebnia na trasie z Pakości przez Jankowo, Giebnię, Rybitwy i w 
kierunku Pakości, koniecznym jest wystąpienie do zarządcy drogi. Jest to 
najdogodniejsze miejsce, które zostało zatwierdzone przez komisję w skład, 
której wchodził przedstawiciel Zarządu Dróg Powiatowych. Na wniosek 
mieszkańców przygotowaliśmy projekt uchwały, żeby po przyjęciu przez 
Wysoką Radę przekazać go do zarządcy drogi. Bardzo proszę o przyjęcie 
projektu uchwały.        

 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
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przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie wskazania wstępnej lokalizacji nowych przystanków 
komunikacyjnych na terenie Gminy Pakość dla zaspokojenia potrzeb 
mieszkańców. 
  
/projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 19 - rozpatrzenie projektu uchwały Rady Miejskiej w Pakości w 
sprawie przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości na 
2018r. 
 

Przewodniczący obrad nadmienił, że zgodnie z § 4 ust. 1 Regulaminu 
Rady Miejskiej w Pakości, na ostatniej sesji w roku, rada uchwala ramowy plan 
sesji na rok następny. W planie pracy na 2018 rok określone zostały 
podstawowe tematy sesji. W każdym czasie rada może dokonać zmian i 
uzupełnień w ramowym planie pracy Rady Miejskiej. Plan pracy Rady 
otrzymali radni w materiałach sesyjnych.  

 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały.  
 
GŁOSOWANIE 
 
za głosowało   14 radnych 
przeciwnych     0     " 
wstrzymało się        0     " 
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości podjęła 
uchwałę w sprawie przyjęcia ramowego planu sesji Rady Miejskiej w Pakości 
na 2018r. 
 
 /projekt uchwały stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 20 – zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji 
Rozwoju Przedsiębiorczości i Ładu Przestrzennego za okres od stycznia 
2017 r. do grudnia 2017 r. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącego 
Komisji p. Józefa Siembab. 
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Szanowni Państwo, otrzymali Państwo materiały dotyczące pracy komisji, 

w związku z tym ja ze swojej strony chciałbym serdecznie podziękować za duże 
zaangażowanie, bardzo wysoką frekwencję członków komisji podczas 
posiedzeń. 
   
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju Przedsiębiorczości i 
Ładu Przestrzennego za okres od stycznia 2017 r. do grudnia 2017 r. 

 
/sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 21 – zapoznanie się ze sprawozdaniem z działalności Komisji 
Rozwoju Obszarów Wiejskich i Ochrony Środowiska za okres od stycznia 
2017 r. do grudnia 2017r. 
 

Przewodniczący obrad poprosił o wystąpienie Przewodniczącą Komisji 
p. Barbarę Białecką.  

 
Szanowni Państwo. 
Sprawozdanie z działalności Komisji Rozwoju Obszarów Wiejskich i 

Ochrony Środowiska za okres od stycznia 2017 do grudnia 2017 r. macie 
Państwo w materiałach sesyjnych. Przybliżę skład tej komisji: przewodnicząca - 
Barbara Białecka, wiceprzewodnicząca komisji - Barbara Szelągowska, 
sekretarz komisji – Tomasz Żak, członkowie - Marcin Nieznalski, Józef 
Siembab. W okresie sprawozdawczym komisja spotkała się 5 razy. Działaliśmy 
zgodnie z przyjętym planem pracy oraz zawartą w nim tematyką. Dziękuję.   
 
Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Przewodniczący obrad stwierdził, że Rada Miejska w Pakości zapoznała 
się ze sprawozdaniem z działalności Komisji Rozwoju Obszarów Wiejskich i 
Ochrony Środowiska za okres od stycznia 2017 r. do grudnia 2017r. 
 
 /sprawozdanie stanowi zał. do protokołu/ 
 
 
Do pkt. 22 - zapytania i wolne wnioski. 
 
Nie zgłoszono zapytań i wolnych wniosków. 
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Do pkt. 23 - odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski. 
 

Nie zgłoszono interpelacji, zapytań i wniosków. 
  
 
Do pkt. 24 - zamknięcie sesji 
  

Przewodniczący obrad podziękował obecnym za czynny udział i zamknął   
obrady XXVII sesji Rady Miejskiej w Pakości. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej w Pakości p. Jerzy Joachimiak w 
krótkich słowach podsumował mijający rok 2017 oraz życzył obecnym 
wszelkiej pomyślności i spokoju w nadchodzącym 2018 roku. 

 
Na tym protokół zakończono. 
Protokolant: A.E.     
 
 

Przewodniczący   
    Rady Miejskiej w Pakości 
 

                                  Jerzy Joachimiak 
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